
HET NIEUWE MAAIEN 

Dat er sinds dit voorjaar op een andere manier gemaaid wordt zal niemand ontgaan zijn. Heel wat 
tuinders vinden het maar niets, slordig, tot meer stekende insecten leidend, voor mensen met 
hooikoorts een probleem en niet prettig voor honden. Een ander deel ziet het juist als een meegaan 
met de tijd waarin een ecologische tuin ook door de gemeente van groot belang gezien wordt. Hoog 
tijd om het een en ander nader toe te lichten.  

Dat gebeurde op donderdag 22 juli waar Renate Nollen van Groen en Water in het Trefpunt hier een 
lezing over hield. In hoofdlijnen komt het op het volgende neer. 

Sinds 1970 is er in ons land zo’n 70% van de inheemse insectenpopulatie verloren gegaan.  Toen waren 
er nog zo’n 350 inheemse bijensoorten en vele nacht- en dagvlinders. Ze zijn belangrijke soorten voor 
onze voedselvoorziening. Door ontbossing en industriële landbouw voering zijn de aantallen drastisch 
teruggelopen, met alle gevolgen van dien. Voeg daar het gegeven dat veel privé tuinen nu grotendeels 
betegeld zijn, aan toe en het plaatje wordt nog somberder. 

Deze ontwikkelingen zijn de reden dat veel gemeentes besloten hebben tot zowel een ander 
maaibeleid als het inzaaien van wilde bloemen langs wegen, grachten en ook in parken. We hebben 
immers hetzelfde oppervlakte aan bermen en gazons als dat heel Nederland heeft aan 
natuurgebieden. Linnaeus uitrijdende is dat bijvoorbeeld langs de weg te zien. En langs de gracht in 
Weesp wiegen de klaprozen en korenbloemen. 

Wij vallen onder de gemeente Zuid-Oost waar men als maaibeleid nu tot een meter van de kant 
hanteert en de rest laat staan om insecten, vlinders en vogels meer voeding en bescherming te bieden.  
Het is bekend dat de centrale gemeente wat de toekomst van de volkstuinen betreft wil dat er 
natuurlijker en meer ecologisch getuinierd wordt. Mede om die reden is dit voorjaar door Groen en 
Water in overleg met het bestuur tot een nieuw maaibeleid besloten voor  het openbare gedeelte van 
ons park. 

Dit houdt o.a. in dat er in fases driemaal per jaar gemaaid wordt. Eind april/begin mei 40%, eind 
juni/begin juli 40% en eind september/begin oktober 50%. Zo blijven er verschillende soorten planten 
op verschillende hoogten  staan, hetgeen huisvesting biedt aan overwinterende insecten en hun 
nageslacht. 

Maar: dit jaar kon er door het natte weer pas laat met maaien begonnen worden. Daardoor bleef het 
gras lang te lang. En is het ook in bloei geschoten, heel vervelend voor mensen met hooikoorts. Maar 
dat was dus niet de bedoeling. Een bijverschijnsel van bloeiend gras is ook dat de zaadjes in tuinen van 
mensen waaien en de paden wel erg groen worden.  

Dit nieuwe beleid vergt ook een andere manier van maaien nl. met de “vingerbalkmaaier”.  Er is een 
enthousiaste tuinder die dat wil doen. Het voorstel van Groen en Water is om lid te worden van  
Landschap Noord-Holland waar we dan machines kunnen lenen en mensen opgeleid kunnen worden. 

Wat eveneens een rol speelt is de bodemgesteldheid bij Linnaeus: er zijn veel onderlinge verschillen 
zoals bij Havik een gedeelte veengrond en bij Duinpieper klei op veen. Dat vereist een ander soort 



wilde bloemenzaad.  In Amsterdam zijn veel bermen bouwgrond geweest waardoor er veel zand in zit. 
Mooie bermen vol met wilde planten krijgen is dus niet zo eenvoudig 

Vragen en antwoorden over het nieuwe maaibeleid. 

“Het hoge gras staat zo dichtbij mijn tuin dat ik daar veel zaad in krijg, Daar word ik niet vrolijk van”. 

Antwoord: “In overleg met Groen en Water kan er besloten worden dan in uw buurt meer te maaien”. 

“Waarom blijven er na het maaien van die grote hopen gras liggen”? 

Antwoord: “Er is een ophaalwagen voor het gras voor achter de maaier maar het oog daarvan is kapot 
en moet gelast worden. Verder is er tijdens de tuindienst regelmatig gepland om mensen het met 
rieken te laten weghalen. Maar dan komt men met een hark en dan schiet het niet op”. 

“Is het niet mogelijk om sommige gedeeltes wel strak te maaien en het nieuwe maaien tot bepaalde 
delen te beperken?” 

Antwoord: “Dat is voor de toekomst wel de bedoeling: het voorste gedeelte van het park behoudt het 
“Engels landschapspark gevoel” waarbij de zichtlijnen strak gemaaid worden”. 

“Hoe zit het met de wallenkanten? In een vorige lezing werd gezegd dat het goed was voor insecten 
om het hoog te houden.” 

Antwoord: “ Door met de vingerbalk machine te maaien zal dat mogelijk zijn.” 

“Hoe zit het met het gerucht dat er door het hoge gras meer teken komen? “ 

Antwoord: “Het gevaar voor teken geldt bijna overal. Bij temperaturen vanaf 5 á 7˚C, zijn teken actief. 
Ze worden meegenomen door vogels, zoogdieren en amfibieën. Je kunt een teek krijgen door onder 
een boom te zitten, door kort of lang gras te lopen, en zelfs in je eigen tuin. Het is dus belangrijk elke 
dag kinderen, honden en jezelf op teken te controleren”. 

Vraag: “Waarom moeten wij het beleid van de gemeente volgen?”” 

Antwoord: “Uit contacten met Groen Beheer bleek dat men graag zag dat we hiermee gingen 
experimenteren als onderdeel van het versterken van de biodiversiteit. Dit is ook belangrijk in het 
kader van het onderhandelen met de gemeente over onze toekomst. Zij hechten sterk aan meer 
biodiversiteit op volkstuinen. In dat kader is er ook een initiatief, van tuinder Frans Alst, om een 
biodiversiteits atlas van heel Linnaeus te maken en zo dit gebied in kaart te brengen. We hebben nu 
bijvoorbeeld zo’n 150 vogelsoorten op onze volkstuin waarvan er 32 een “rode lijst status” hebben.  
Iedere tuinder kan daar aan deelnemen door straks ook in eigen tuin meetellen wat hij/zij aan soorten 
ziet.  

Vraag: “Wat houdt het symbool/sticker van een lieveheersbeestje in?” 

Antwoord: “Dat is het keurmerk Natuurlijk Tuinieren van de AVVN  voor een diverser, 
milieuvriendelijker en gastvrijer tuinpark met veel wilde bloemen en planten. Reeds 50 
volkstuinparken hebben dit keurmerk en de gemeente zou graag zien dat wij daar ook aan voldeden. 
Maar de kosten daarvan kunnen hoog oplopen”. 



Vraag: “Hoe leg je een natuurlijke oever aan?” 

Antwoord: “Er is hier een handleiding voor die wel stipt gevolgd moet worden”. 

Tot slot 

In het algemeen vindt men het fijn goed  bijgepraat te zijn. Maar: de communicatie  had een stuk beter 
gekund. En dat kan alleen met ja beantwoord worden. 
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